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Protokół z VI posiedzenia Komitetu Monitorującego program Fundusze Europejskie dla 

Dolnego Śląska 2021-2027, które odbyło się 10 listopada 2023 roku 

I.Otwarcie posiedzenia, przywitanie gości; 

10 listopada 2023 roku w sali 1222 Dolnośląskiego Urzędu Wojewódzkiego odbyło się VI 

posiedzenie Komitetu Monitorującego program Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-

2027, dalej KM FEDS 2021-2027 lub Komitet. W posiedzeniu uczestniczyło 45 osób z prawem do 

głosowania i 5 Obserwatorów. Lista obecności z VI posiedzenia KM FEDS 2021-2027 stanowi 

załącznik nr 1 do Protokołu. 

Posiedzenie Komitetu rozpoczął Tymoteusz Myrda - Marszałek Województwa Dolnośląskiego 

pełniący rolę Przewodniczącego Komitetu Monitorującego programu Fundusze Europejskie dla 

Dolnego Śląska 2021-2027, który przywitał gości. Następnie Marszałek przekazał prowadzenie 

obrad Magdalenie Bednarskiej-Wajerowskiej - Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich. 

Dyrektor Departamentu poinformowała uczestników posiedzenia o sprawach organizacyjnych 

obowiązujących podczas VI posiedzenia KM FEDS 2021-2027. 

II.Głosowanie nad przyjęciem porządku obrad; 

Porządek obrad został do Członków Komitetu wysłany mailowo 25 października 2023 r. Porządek 

obrad stanowi załącznik nr 2 do Protokołu. 

Porządek obrad został przyjęty. 
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III.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia kryteriów wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych specyficznych dla działania 1.2 Innowacyjne przedsiębiorstwa  

w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 dla naborów 

konkurencyjnych; 

Kryteria, zostały wysłane do Członków Komitetu mailowo 25 października, w odpowiedzi tuż 

przed posiedzeniem, zgłoszono uwagi, które omówiła Hanna Gaczyńska, pracownik Wydziału 

Zarządzania. Głos w sprawie personelu badawczego zabrała dr Aleksandra Burdukiewicz 

Przedstawiciel Porozumienia Akademickich Centrów Transferu Technologii (PACTT), podnosząc, 

rozszerzenie personelu o osoby bez tytułów naukowych, ale z odpowiednią wiedzą  

i doświadczeniem. Pojawiły się jednak wątpliwości odnośnie skuteczności weryfikacji w takich 

sytuacjach. Marcin Kowalski Przedstawiciel Związku Pracodawców i Przedsiębiorców podkreślił 

trudności w znalezieniu fachowców z doświadczeniem i wykształceniem w zakresie 

inteligentnych specjalizacji. Stąd wnioskował o traktowanie jako personelu badawczego także 

osób z wykształceniem magisterskim, ale doświadczeniem i kompetencjami. Kolejna osoba 

wnioskowała o utrzymanie wymogu wykształcenia wyższego, podkreślając potencjalne 

zamieszanie w tej kwestii. Ostatecznie zaproponowano właściwe sformułowanie. Następnie 

omówiono kwestie innowacyjności jako kryterium dostępowego, podkreślając wagę zgodności  

z Regionalnym Inteligentnymi Specjalizacjami. Kolejne pytanie o sposób wykazania merytoryki 

badawczej zadał Pan Marcin Kowalski przypominając, o potrzebie odpowiedniej ilości znaków  

w formularzu. Zawnioskował też o zwiększenie liczby punktów za współpracę z jednostkami 

badawczymi. Złożył wniosek formalny o przestawienie, w krótkiej formie, planowanych naborów. 

Marek Winkowski Przedstawiciel Stowarzyszenia Organizatorów Ośrodków Innowacji  

i Przedsiębiorczości w Polsce dopytał o oczekiwanie na wyjaśnienie sytuacji. Sytuacja z pomocą 

publiczną wymaga wyjaśnienia, nie wpływa jednak na kryteria. Wobec dyskusji nad 

punktowaniem współpracy z jednostki naukowymi, zaproponowano kilkostopniowość kryterium. 

W konkluzji ustalono punktacje i brak punktów pośrednich. Wyjaśniono także komponent 

cyfryzacji w projekcie. 

Uchwała z autopoprawką została przyjęta jednogłośnie. Głosowały 42 osoby. 
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IV.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian w kryteriach wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych specyficznych dla działania 9.4 Transformacja gospodarcza  

w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 dla naborów 

konkurencyjnych; 

Zmiany w kryteriach wysłane mailowo do Członków Komitetu 25 października omówiła Marta 

Meyer - Dział Zarządzania EFRR - Wydział Zarządzania. Zmiana polega na dodaniu do treści 

załącznika niniejszej uchwały kryteriów dla typu projektu 9.4 B oraz zmian w kryteriach dla typu 

9.4 A, poprzez dodanie kryteriów 9.4 A dla naboru rozliczanego kwota ryczałtową. Kryteria 

zostały omówione podczas grupy roboczej. Wszystkie uwagi zgłoszone zostały uwzględnione. 

Pokrótce omówiono zgłoszone wnioski odnośnie definicji, punktacji itp. Pan Marcin Kowalski 

zawnioskował o takie kierowanie naborami i harmonogramem, żeby wnioskodawcy, jeśli nie 

otrzymali wymaganej liczby punktów w danym naborze, mieli możliwość szybkiego ponownego 

składania wniosku w kolejnym naborze na ten samym typ projektów o dofinansowanie. Wobec 

dynamiki wdrażania programu oraz specyfiki poszczególnych naborów, zdaniem Instytucji 

Zarządzającej (IZ), takie rozwiązanie jest niemożliwe do realizacji. Stanowisko to poparła Sylwia 

Mielczarek Przedstawiciel organizacji pozarządowej wybrany spośród organizacji pozarządowych 

wchodzących w skład Grupy Roboczej ds. Funduszu Sprawiedliwej Transformacji (FST) 

Stowarzyszenie Kłodzka Wstęga Sudetów - Lokalna Grupa Działania, podkreślając niską wartość 

kosztów projektów i skierowanie tego naboru do mikro i małych podmiotów. Kolejno, troskę  

o wnioskodawców i nadmierne obciążanie ich ciężarami administracyjnym, podjął Andrzej Kosiór 

Przedstawiciel Zintegrowanego Instrumentu Terytorialnego (ZIT) Wałbrzyskiego Obszaru 

Funkcjonalnego, porównując liczbę załączników w różnych programach. Wątpliwości te 

wyjaśniono przypominając, że wydatkowanie pieniędzy publicznych musi być celowe  

i efektywne, stąd potrzeba odpowiedniego poznania wnioskodawcy i planowanego projektu.  

A przy tym w niektórych sytuacjach mniejsza ilość załączników nie przekłada się na mniejszą ilość 

informacji, ponieważ jeden załącznik zawiera tyle informacji, co kilka innych lub wymagane 

informacje w załącznikach w FEDS w innych programach są w treści wniosku o dofinansowanie. 

Część wymagań odnośnie załączników jest też niezbędna do wypełnienia wymagań innych 

przepisów np. pomocy publicznej. Kolejno Katarzyna Kiek Przedstawiciel Konfederacji Lewiatan 

zgłosiła poprawkę odnośnie kryterium innowacji i konsekwentne zastosowanie podobnych 
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rozwiązań jak w działaniu 1.2. na tę propozycje nie zgodziła się Instytucja Zarządzająca 

podkreślając różny charakter obu kryteriów w działaniach 1.2 a 9.4, stąd uwagi nie wprowadzono. 

Zenon Matuszko Przedstawiciel organizacji pozarządowej działającej na rzecz promowania 

włączenia społecznego - Fundacja Rozwoju Ekonomii Społecznej zgłosił uwagę odnośnie 

kryterium klauzul społecznych. Wobec sytuacji Małych i Średnich Przedsiębiorstw (MŚP), 

ograniczone zobowiązanie do stosowania zamówień publicznych, kryterium, wymagające 

stosowania klauzul społecznych przy ograniczonych zamówieniach publicznych, jest niecelowe. 

Kwestią sporną było, zadeklarowanie o potencjalnym zastosowaniu klauzul społecznych, tudzież 

wykazania, że takie już zastosowali przed naborem. Wyjaśniono także, kwestię specyfiki małych 

projektów do 200 tys. euro, rozliczanych w sposób ryczałtowy i ograniczonej kontroli w tych 

projektach. Następnie Mirosława Hamera Przedstawiciel organizacji pozarządowej działającej na 

rzecz promowania równości szans i niedyskryminacji (zajmującej się obszarami dyskryminacji, 

takimi jak płeć, rasa, pochodzenie etniczne, niepełnosprawność, religia, światopogląd, orientacja 

seksualna, tożsamość płciowa i wiek) - Regionalne Centrum Wspierania Inicjatyw Pozarządowych, 

przypomniała wymagania prawne odnośnie klauzul społecznych w zamówieniach publicznych  

i wagę rozpowszechniania wiedzy w tym zakresie. W toku dyskusji podniesiono kolejne sytuacje 

w przypadku zadeklarowania, a faktycznego stosowania klauzul w postepowaniu. Dr Aleksandra 

Burdukiewicz przypomniała, że w małych projektach ryczałtowych skierowanych do MŚP 

wymaganie odnośnie klauzul społecznych jest dodatkowym utrudnieniem w realizacji. Pan 

Andrzej Kosiór odnosząc się do trudności w realizacji projektów podniósł kwestię innowacyjności, 

która będzie trudna do spełnienia na tak niskim poziomie finansowania i zaproponował 

zmniejszenie punktacji w kryterium „Wprowadzenie innowacji produktowej i/lub procesowej 

(nowego produktu lub usługi)” zgodnie z propozycją z warsztatów. To stanowisko poparł Pan 

Marcin Kowalski, wskazując dodatkowo ciężar jakim dla małego przedsiębiorcy będzie 

udowodnienie zgodności z Regionalnymi Inteligentnymi Specjalizacjami. Zapytał też o wybór 

wykonawcy w trybie projektów ryczałtowych. Wyjaśniono, że przedsiębiorcy muszą stosować 

wytyczne i zapisy w sprawie wyboru wykonawcy jednak rozliczanie ryczałtowe wyklucza kontrole 

Instytucji Zarządzającej i Instytucji Pośredniczącej. Ostatecznie nie zmniejszono punktacji za 

innowacyjność, ponieważ ustalono, że kryteria zostały już dostosowane do propozycji  

z warsztatów. Roman Szełemej Przedstawiciel Jednostek Samorządu Terytorialnego (JST) 

wchodzący w skład Grupy Roboczej ds. Funduszu Sprawiedliwej Transformacji (FST), występujący 
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jako prezydent Wałbrzycha przypomniał, że to działanie skierowane jest do MŚP, powinno być 

także możliwie uproszczone z uwagi na trudną sytuację obszarów pokopalnianych, stąd 

wymagania odnośnie Regionalnych Inteligentnych Specjalizacji (RIS) powinno być ograniczone. 

W odpowiedzi IZ zaproponowała zmniejszenie punktacji za RIS. Zaproponowała także usunięcie 

wymagań odnośnie klauzul społecznych w projektach 9.4 A, natomiast pozostawiając kryterium 

na zasadzie deklaratywności w projektach 9.4 B. Kontynuacja dyskusji obejmowała precyzyjne 

zapisy odnośnie deklaracji obejmującej wszystkie potencjalne zamówienia publiczne. Pani 

Magdalena Wdowiak-Urbańczyk Przedstawiciel Zintegrowanego Instrumentu Terytorialnego 

Wrocławskiego Obszaru Funkcjonalnego poparła możliwie proste zasady realizacji projektów 

ryczałtowych. Zaproponowała także dwudniowy, wyjazdowy komitet wobec napiętego 

harmonogramu prac KM i późnej pory. Niestety IZ nie planuje takiego posiedzenia, stąd 

propozycja aby w przyszłości przenieść dyskusję o kwestiach dotyczących podobnych zagadnień 

na posiedzenia grup roboczych, tudzież warsztatów. 

Uchwała z autopoprawką została przyjęta. W głosowaniu wzięło udział 42 osoby. 40 osób było za 

przyjęciem uchwały. 2 osoby wstrzymały się od głosu. 

V.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian w kryteriach wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych specyficznych dla działania 2.7 Ochrona przyrody i klimatu  

w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 dla naborów 

konkurencyjnych; 

Zmiany w kryteriach, wysłane mailowo 25 października do Członków Komitetu, omówił Sławomir 

Sobieszek Dyrektor Wydziału Zarządzania. Zmiana polega na dodaniu do treści załącznika 

niniejszej uchwały kryteriów dla typu projektu 2.7.D. Kryteria były omawiane na warsztatach. Po 

warsztatach Komisja Europejska zgłosiła uwagę, aby skanalizowanie ruchu turystycznego na 

terenach chronionych nie było wspierana jeśli nie sporządzono planów ochrony przyrody i nie 

uzyskano zgody organów zarządzających danymi terenami chronionymi. IZ zgodziła się na 

wprowadzenie stosownych poprawek do kryteriów. Aleksander Marek Skorupa Przedstawiciel 

Klubu Radnych Koalicja Obywatelska uważa, że zbyt wysokie środki są przeznaczane na trasy 

rowerowe z puli środków na ochronę środowiska. Stąd poparcie dla wymagania opinii organu 

zarządzającego terenem chronionym. Stanowisko to poparł Krzysztof Smolnicki Przedstawiciel 
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organizacji pozarządowej działającej na rzecz ochrony środowiska - Fundacja EkoRozwoju. 

Dyrektor Sławomir Sobieszek zwrócił uwagę na dyskutowane podczas warsztatów kryterium 

zgodności ścieżek rowerowych ze standardami. Zaproponowano aby zamiast kryterium 

dostępowego, było to kryterium punktowe. Z uwagi na charakter naboru - kanalizowanie ruchu 

turystycznego w celu ochrony przyrody, zrezygnowano przy braku sprzeciwu komitetu,  

z premiowania tras wchodzących w skład tras europejskich i krajowych np. typu EuroVelo. 

Następnie Roman Szełemej występujący jako prezydent Wałbrzycha, podkreślił zagrożenie 

stosowania standardów dróg rowerowych na potencjalne zagrożenie obszarów chronionych. 

Wyraził też wątpliwość finansowania budowy ścieżek rowerowych z tego działania. 

Odpowiadając dyrektor Sobieszek przypomniał, że uwagi KE nie odnosiły się do wytyczenia tras 

w sensie geograficznym, a do kryterium zgodności z cyklostradą KE nie wnosiła uwag. Następnie 

Pan Krzysztof Smolnicki przypomniał obowiązywanie różnych standardów dróg rowerowych 

zależnie od obszarów gdzie są tworzone, zapewniając, że nikt nie będzie asfaltował obszarów 

chronionych. Stanowisko to poprał Tymoteusz Myrda - Marszałek Województwa Dolnośląskiego, 

podkreślając, że standardy ścieżek rowerowych nie prowadzą do niszczenia obszarów 

chronionych. Podniósł także kwestię różnych gmin z obszarów województwa, które liczą na środki 

z tego działania. Kwestię budowy tras rowerowych zgodnych z cyklostradą podjął Andrzej Kosiór 

Przedstawiciel ZIT Wałbrzyskiego Obszaru Funkcjonalnego, skarżąc się na brak możliwości 

realizacji planowanych w regionie wałbrzyskim inwestycji z tego działania. W odpowiedzi 

Tymoteusz Myrda – Marszałek Województwa Dolnośląskiego, przypomniał, że nie jest to jedyne 

działanie w programie, z którego można sfinalizować koszty budowy tras rowerowych. Dodał też 

o ogromnej alokacji Funduszu Sprawiedliwej Transformacji, który jest skierowany do obszaru 

wałbrzyskiego. IZ w swoim stanowisku podkreśliła różnorodność poszczególnych działań i ich 

ukierunkowanie na konkretne potrzeby. W tej kwestii zaprotestował Tomasz Kiliński 

Przedstawiciel Jednostek Samorządu Terytorialnego (JST) wchodzący w skład Grupy Roboczej ds. 

Funduszu Sprawiedliwej Transformacji (FST), występujący jako burmistrz Nowej Rudy, 

przypominając, że celem głównym nie jest budowa cyklostrady tylko ochrona przyrody.  

W dyskusji dyrektor Sobieszek przypomniał cel omawianych kryteriów, czyli zmniejszenie 

antropopresji na obszarach chronionych. Przypomniano także dotychczasowe ustalenia podjęte 

na wcześniejszych warsztatach, czy dyskusjach odnośnie strumienizowania i połączenia w sieć 

ścieżek rowerowych. Kolejno Krzysztof Smolnicki przypomniał o głównym celu działania jakim jest 
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ochrona przyrody. Kolejno Roman Szełemej występujący jako prezydent Wałbrzycha, podniósł 

kwestię wykluczenia projektów nie będących częścią cyklostrady. Zaproponował zmianę 

kryterium Zgodność przebiegu szlaku z Dolnośląską Cyklostradą z dostępowego na punktowe.  

W odpowiedzi Marszałek Tymoteusz Myrda podniósł kwestię wykluczenia wielu gmin  

z korzystania ze środków FST. Powoduje to wykluczenie wielu gmin, dla których jest to sposób na 

pozyskanie środków na ochronę środowiska poprzez skanalizowanie ruchu turystycznego. 

Marszałek Tymoteusz Myrda podkreślił fakt, że niestety w każdym programie są działania czy 

nabory, w których jakieś podmioty są wykluczone. Podkreślił też cel cyklostrady, który ma być 

głównym szkieletem ciągów rowerowych w województwie. Stanowisko Romana Szełemeja 

odnośnie zmiany kryterium dostępowego na punktowe poparł Krzysztof Smolnicki.  

W odpowiedzi IZ przychyliła się do tego stanowiska, podkreślając że zmiana w kryteriach będzie 

skutkować zmianą odpowiedniego zapisu w Szczegółowym Opisie Priorytetów Funduszy 

Europejskich dla Dolnego Śląska 2021-2027. 

Uchwała z autopoprawką została przyjęta jednogłośnie. Głosowały 42 osoby. 

VI. Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian w kryteriach wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych specyficznych dla działania 6.1 Rozwój lokalny - strategie ZIT oraz 

działania 6.2 Rozwój lokalny - strategie IIT w ramach Programu Fundusze Europejskie dla 

Dolnego Śląska 2021-2027 dla naborów niekonkurencyjnych; 

Zmiany w kryteriach wysłane mailowo 25 października do Członków Komitetu omówił Sławomir 

Sobieszek Dyrektor Wydziału Zarządzania. Na warsztatach, ze względu na lokalny charakter 

inwestycji oraz brak oficjalnego tłumaczenia dokumentu, zaproponowano usunięcie 

wymaganego przez umowę partnerstwa kryterium Zgodność projektu z dokumentem 

„Europejskie zasady jakości interwencji finansowanych przez UE o potencjalnym wpływie na 

dziedzictwo kulturowe. Zaprotestował Łukasz Kasprzak Zastępca Dyrektora Departamentu 

Departament Gospodarki przypominając o konieczności przestrzegania kryteriów i zasad z innych 

priorytetów poza FST. Wobec zobowiązań umowy partnerstwa, zrezygnowano z usunięcia 

kryterium. 
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Uchwała została przyjęta. Głosowało 41 osób. 40 osób było za przyjęciem uchwały. 1 osoba 

wstrzymała się od głosu. 

VII.Stanowisko Instytucji Zarządzającej programem Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 

2021-2027 w sprawie wniosku Członka Komitetu Monitorującego FEDS na lata 2021-2027  

w sprawie zmiany zapisów Szczegółowego Opisu Priorytetów Programu Fundusze Europejskie 

dla Dolnego Śląska 2021-2027; 

Stanowisko IZ omówił Sławomir Sobieszek - Dyrektor Wydziału Zarządzania; odnośnie 

wnioskowanego przez Tomasza Kilińskiego, podniesienia udziału wydatków dotyczących 

infrastruktury drogowej w tym parkingów w działaniach finansowanych z FST. Zgodnie  

z przedstawioną historią kontaktów w KE, IZ jest władna, bez zmiany zapisów dokumentu, 

zmienić udział procentowy infrastruktury drogowej w strukturze wydatków na to działanie 

finansowane z FST, pod warunkiem zachowania głównego celu tego typu projektów. W związku 

z tym ustalono możliwy w projekcie procentowy udział 49 % dla prac niezwiązanych z głównym 

celem projektów dotyczących terenów poprzemysłowych i pogórniczych, są to prace dotyczące 

termomodernizacji, OZE, dróg i parkingów. Następnie, dla lepszego zobrazowania kwestii, 

Magdalena Bednarska-Wajerowska – Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich 

przedstawiła wyliczenia na konkretnych liczbach. Nie zgłoszono sprzeciwu ze strony członków 

komitetu. 

VIII.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian w kryteriach wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych specyficznych dla działania 9.5 Transformacja środowiskowa  

w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 dla naborów 

konkurencyjnych; 

Kryteria omówił Dyrektor Wydziału Zarządzania – Sławomir Sobieszek. Zmiana polega na dodaniu 

do treści załącznika niniejszej uchwały kryteriów dla typu projektu 9.5 E Rekultywacja, 

renaturalizacja, remediacja, dekontaminacja i zagospodarowanie terenów, budynków 

pogórniczych, pokopalnianych oraz poprzemysłowych poprzez przywracanie bioróżnorodności 

oraz nadanie im nowych funkcji gospodarczych i społecznych. 
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Z zastrzeżeniami do kryteriów i samego naboru wystąpił Pan Andrzej Kosiór, który pokrótce 

przedstawił dotychczasowe argumenty za przyznaniem większych środków dla terenów 

pogórniczych, a także odnośnie poszczególnych kodów interwencji, szczególnie 073 , które  

w terenach poprzemysłowych włączałyby większe możliwości wsparcia. Argumentował, że 

wobec wieloletniej eksploatacji złóż węgla subregionu wałbrzyskiego, teraz potrzebne są 

znacząco większe pieniądze na likwidację negatywnych efektów eksploatacji. Wobec czego 

wnioskował o zamianę w dokumentach programu zarówno SZOP jak i FEDS. Ubolewał nad 

brakiem strategicznych projektów niekonkurencyjnych w tym zakresie odnosząc się do terenów 

pokopalnianych wykazujących potrzeby w tym zakresie, nawiązując także do Planu Sprawiedliwej 

Transformacji. Porównał też sytuację, z tą na Górnym Śląsku zarówno w zakresie alokacji  

(w kodzie 073 na Górnym Śląsku przeznaczono 20,6 % ogólnej alokacji FST - tj. 438 mln euro,  

a w ranach FEDS tylko 45 mln euro, czyli tylko 8% całkowitej alokacji FST), jak i projektów 

niekonkurencyjnych (na Górnym Śląsku za strategiczne w programie regionalnym uznano 

projekty największych gmin pogórniczych, tj. Sosnowca, Żor i Katowic). Wyraził też obawę  

o „zaginięcie” 5 milionów euro na tą kategorię projektów w planowanym naborze. Zaprotestował 

także przeciw preferowaniu projektu z Jaworzyny Śląskiej - projektu niekonkurencyjnego.  

W imieniu IZ głos zabrała Pani Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska wyjaśniając kwestię 

„zaginionych” 5 milionów, które było standardowym postępowaniem IZ przy planowaniu 

środków na poszczególne nabory i środki te będą poznaczone na ten nabór, jako środki 

rezerwowe dla zwiększenia alokacji. Następnie Aleksander Marek Skorupa odnosząc się do 

stanowiska Pana Andrzeja Kosióra, przedstawił doświadczenia życiowe związane z terenami 

pogórniczymi i programami regionalnymi. Podkreślił też zróżnicowanie FST od innych środków 

Funduszy Europejskich dla Dolnego Śląska. W toku dyskusji IZ podkreślił, że FST dotyczy obszaru 

NUTS 2, obejmującego także Jaworzynę Śląską. Ponadto FST dotyczy zarówno obszarów 

pogórniczych jak i poprzemysłowych. W toku wdrażania programu rozważano rozszerzenie 

obszaru o teren Kamiennej Góry, ale wobec zdecydowanego sprzeciwu KE, zrezygnowano  

z jakiejkolwiek ingerencji w zakres obszaru wspieranego w ramach FST. Podkreślono także, że  

w konkursie będą preferowane punktacją obszary pogórnicze. Wspomniano też o potencjalnym 

braku możliwości realizowania projektów gdzie tereny należą do Spółki Restrukturyzacji Kopalń 

S.A. Tomasz Kiliński, występujący jako burmistrz Nowej Rudy przypomniał o poparciu dla obszaru 

FST dla całego obszaru byłego wałbrzyskiego, podkreślił też celowość tego rozwiązania. Kolejny 
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raz podjął wątek nadawania nowych funkcji jako rezultatu projektu i zaproponował aby nadanie 

nowych funkcji traktować jako proces ciągły z uwzględnieniem wcześniej rozpoczętych zmian  

w obszarze, na którym realizowane są już projekty a gdzie ten proces nie został zakończony. Ta 

zmiana kryterium ma na celu kwalifikowalność planowanego przez Nową Rude projektu. 

Protestował też przeciwko przyznawaniu pieniędzy z FST na projekt Jaworzyny Śląskiej, jako 

projektu niekonkurencyjnego. Zaproponował także wycofanie spod głosowania tego punktu 

obrad i przekazanie kryteriów pod obrady grupy FST. Kwestie nadania nowych funkcji zostały 

wyjaśnione, jako niezbędne do osiągnięcia w ramach realizacji zakresu projektu wspieranego 

obecnie w ramach środków FST. Kwestie alokacji i kodów interwencji oraz diametralnych różnic 

z programem Śląska, uniemożliwiające porównywanie, wyjaśnił Łukasz Kasprzak Dyrektor 

Departamentu Departament Gospodarki. Jednocześnie wyjaśniając kwestie Spółki 

Restrukturyzacji Kopalń S.A. i podjęcia prób poprawy współpracy z tym podmiotem, 

przypominając o planowanym spotkaniu grupy i zachęcając do uczestnictwa, bądź przekazania 

pytań. Poparł też stanowisko IZ odnośnie nowych funkcji jako wyłącznie rezultat projektu 

wspieranego w ramach FST. Przypomniał także, że projekty, które przywoływał Roman Szełemej 

- prezydent Wałbrzycha, ocenione pozytywnie w ramach Planu kiedy jeszcze nie było 

rozporządzenia unijnego dotyczącego FST i FEDS i jako takie nie mogą automatycznie 

kwalifikować się do finansowania z tego funduszu. Zapewnił też o legalności i zgodności  

z wszystkimi przepisami, i procedurami projektu niekonkurencyjnego Jaworzyny Śląskiej. 

Przypomniał, że kryteria wyboru tego projektu były już wcześniej zatwierdzone na KM. Kolejno 

kwestię nowych funkcji w projekcie oraz lepszych rozwiązań przyjętych przez program Śląska 

podjął Pan Andrzej Kosiór, uznając nową funkcję w projektach w Terytorialny Planie 

Sprawiedliwej Transformacji jako cechę wspierającą, wobec głównej, jaką jest rewaloryzacja 

terenów pogórniczych. Uznając, że zapisanie kryterium nowych funkcji nie może skutkować 

niekwalifikowalnością projektów. Przedstawiając historię swojej działalności i osób 

zaangażowanych w przekształcenia terenów pogórniczych i wspominając kolejną listę projektów, 

uznanych przez inne gremia za istotnie. Podjął kolejny raz kwestię alokacji na poszczególne kody 

interwencji w ramach FST. Podjął też kwestię odpowiedzialności SRK za tereny pogórnicze, 

proponując ich komunalizację i ponoszenie kosztów rewitalizacji tych terenów ze środków 

funduszy regionalnych, które oczywiście musiałyby zostać odpowiednio zwiększone, co wymaga 

oczywiście zmiany programu. Pani Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska przypomniała 
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dyskusje sprzed dwóch lat, kiedy był pisany projekt programu, w tym przyznawania alokacji na 

poszczególne kategorie wynikające z podziału środków na tak szeroki zakres wsparcia. 

Zaapelowała o podjęcie merytorycznej dyskusji w obecnej sytuacji. Kolejno Alina Pogoda 

Przedstawiciel organizacji pozarządowej na rzecz niskoemisyjności, poparła przedmówców 

odnośnie zawieszenia dyskusji nad kryteriami i skierowanie jej do grupy roboczej. Także Tomasz 

Kiliński ponowił swój wniosek o rezygnację z głosowania nad kryteriami i skierowanie ich do 

dyskusji w grupie. Podjął kolejny raz temat nadawania nowych funkcji w projekcie, stwierdzając, 

że w odpowiedzi na zapytanie o tę kwestię KE pozostawiała IZ decyzję. Burmistrz uznał, że nie 

można wymagać obecnie nowych funkcji jako rezultatu wyłącznie projektu z FST i należy to 

zmienić. Przypomniał też o piśmie wysłanym do IZ w maju br., w którym poruszono kwestię 

projektu tzw. zielonej transformacji na polu Piast, który miał być finansowany z tego działania. 

Poskarżył się, że nie otrzymał dotychczas oficjalnej odpowiedzi a jedynie doszły go pogłoski  

o odmowie finansowania tego projektu. Zwrócił się też z prośbą na odpowiedź na wysłane rano 

pismo, w którym pyta o projekt Jaworzyny Śląskiej. Pismo stanowi załącznik nr 3 do Protokołu. 

Kolejno Łukasz Kasprzak Dyrektor Departamentu Gospodarki poparł stanowisko Dyrektor 

Magdaleny Bednarskiej-Wajerowskiej oraz ponownie podkreślił na czym polegają różnice 

uniemożliwiające porównywanie regionalnych programów Dolnego i Górnego Śląska. 

Poinformował też pana Andrzeja Kosióra, wobec wykazanych przez niego obaw, że 

przewodniczący grupy na rzecz Funduszu Sprawiedliwej Transformacji wie o planowanym 

spotkaniu z SRK i przypomniał, że jest nim marszałek Grzegorz Macko. Wyjaśnił też różnice między 

grupą ds. FST działającą przy zarządzie w ramach województwa, z podgrupą działającą w ramach 

KM. Wobec kierunku dyskusji, kolejny raz przypomniano zapisy programu FEDS, co uniemożliwia 

interpretację inną niż przedstawiona przez IZ, odnośnie nowych funkcji. Następnie Roman 

Szełemej, nawiązując do wcześniejszych wypowiedzi, zaprotestował przeciwko, w jego 

mniemaniu, obcinaniu środków z innych funduszy gminom, które mogą korzystać z FST. 

Wspomniał też dotychczasowe doświadczenia odnośnie kosztów rewitalizacji obszarów 

pogórniczych oraz zasługi włodarzy gmin pogórniczych dla utworzenia FST. Zaprotestował 

przeciwko niekonkurencyjnemu projektowi Jaworzyny Śląskiej, jako gminie niepogórniczej. 

Marszałek Tymoteusz Myrda wyjaśnił, że w jego wypowiedzi nie chodziło o to, że gminy z FST są 

uprzywilejowane i należy zabierać im środki z pozostałych funduszy, ale gminy spoza byłego 

województwa wałbrzyskiego, są poszkodowane nie mając dostępu do tak znacznych środków  
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z FST. Przypomniał też, że obecnie dyskutowane są kryteria do projektów z działania 9.5, które 

nie dotyczą projektu niekonkurencyjnego Jaworzyny Śląskiej. Ad vocem do prośby o odpowiedź 

na pismo Tomasza Kilińskiego, Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska przypomniała, że 

odpowiedź na pismo do KE została przesłana wraz z załącznikiem, jakim była odpowiedz KE  

w kwestii nowych funkcji w wyniku realizacji projektów. Przypomniała też reżim wdrażania 

programu, w tym zasadę n+3, która wobec długiego trwania tego typu projektów, może 

całkowicie wykluczyć je możliwości otrzymania środków. Wyjaśniła brak możliwości rezygnacji z 

głosowania tego punktu wobec przyjęcia w głosowaniu agendy spotkania. Wobec obawy o utratę 

środków, poprosiła o propozycję zmiany dyskusyjnych kryteriów. Następnie Roman Szełemej 

zaprotestował wobec, jego zdaniem zawężającej interpretacji, uniemożliwiającej wyłączenie  

z obrad głosowania punktu 8. Wyraził też ubolewanie, że będąc przewodniczącym grupy ds. FST 

w ramach KM, nie został poinformowany o spotkaniu grupy na rzecz Funduszu Sprawiedliwej 

Transformacji. Tomasz Kiliński, występujący jako burmistrz Nowej Rudy ponowił swój wniosek  

o rezygnację z głosowania nad kryteriami i skierowanie ich do dyskusji w grupie przy KM ds. FST. 

Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska przypomniała, że zmieniono podejście odnośnie 

głównego celu projektu i tylko 51% musi dotyczyć nowych funkcji. Stąd uważa, że poza tym 

punktem zapalnym, przeciwko któremu protestuje burmistrz Nowej Rudy, nie ma innych 

spornych kwestii. Marek Winkowski Przedstawiciel Stowarzyszenia Organizatorów Ośrodków 

Innowacji i Przedsiębiorczości w Polsce podsumował dyskusję przyznając rację obu stronom, 

zaproponował podniesienie punktacji za kryterium terenów pogórniczych. Z takim stanowiskiem 

zgodziła się Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska. Wobec trudności z rozróżnieniem obu 

grup roboczych dotyczących FST, Łukasz Kasprzak Dyrektor Departamentu Departament 

Gospodarki podsumował działania grupy roboczej przy Zarządzie Województwa, która ma aż 

trzech przedstawicieli w KM. Podkreślił liczebność tej grupy oraz zaproszenie wszystkich 

członków na spotkanie z SRK. Wyjaśnił też, że wbrew twierdzeniom Romana Szełemeja projekt 

Jaworzyny Śląskiej nie jest jedynym niekonkurencyjnym projektem, bo są nimi także projekty: 

ciepłowni z Wałbrzycha i w Świdnicy, które też są finansowane z FST. Podobnie jak projekty  

w ramach ZIT w FST, które też maja charakter niekonkurencyjny. Dyrektor Magdalena Bednarska-

Wajerowska podtrzymała propozycje podniesienia punktacji za tereny pogórnicze. Pan Andrzej 

Kosiór podziękował za próbę znalezienia kompromisu podkreślając, że wyższa punktacja wspiera 

projekty z terenów pogórniczych. Jednak nie rozwiązuje to problemu ważnego dla Nowej Rudy, 
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czyli nowych funkcji jako rezultatów projektu. Zaproponował też ograniczenie terenów 

poprzemysłowych do tych związanych z przemysłem wydobywczym lub uciążliwych dla 

środowiska. W dalszym poszukiwaniu kompromisu Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska 

zaproponowała usunięcie kryterium posiadania planów rewitalizacji. Wskazała, że ponad 51% 

muszą stanowić działania remediacji, co zapewnia osiągnięcie celu działania bez tworzenia 

nowego kryterium, zresztą trudnego do zdefiniowania odnośnie terenów poprzemysłowych.  

A przy tym zastosowana definicja terenów poprzemysłowych łączy zaprzestanie uciążliwej 

działalności i naprawy szkód wobec środowiska. Podobna definicja jest, w traktowanym jako 

benchmark, programie Śląska. W dalszej dyskusji głos zabrał Roman Szełemej występujący jako 

prezydent Wałbrzycha proponując zawężenie definicji terenów poprzemysłowych. Przychylono 

się do tego wniosku i zmieniono odpowiednio brzmienie. Ponownie Pan Aleksander Marek 

Skorupa zapytał o wniosek o rezygnację z głosowania tego punktu. Powtórzono poprzednią 

odpowiedź. Z zamiarem dojścia do konsensusu i przyjęcia uchwały, poruszono kolejne kryterium 

obejmujące nowe funkcje w wyniku realizacji projektu. Burmistrz Nowej Rudy podtrzymał swój 

wniosek o włączenie w definicji kryterium nadanie nowych funkcji lub kontynuacja procesu 

nadawania funkcji rozpoczętego po likwidacji kopalń węgla kamiennego. Zapytał też jak 

rozumiane jest pojęcie przywracanie bioróżnorodności. Wyjaśniono, że każdy projekt musi 

zawierać element „zielony”. To skomentował Pan Andrzej Kosiór odnosząc przywracanie 

bioróżnorodności bardziej do kopalni odkrywkowych. Podziękował też za proponowane 

kompromisowe rozwiązanie odnośnie kryteriów. Wspomniał też o wybranym w 2022 r projekcie 

spółki Libertador i wyraził zaniepokojenie o spełnianie warunków przez prywatne podmioty. 

Ponownie wyjaśniono, że w konkursie, do którego są dyskutowane kryteria, wnioskodawcami 

mogą być tylko Jednostki Samorządu Terytorialnego i podmioty powiązane z JST. W efekcie 

dyskusji osiągnięto kompromis odnośnie brzmienia kryteriów. 

Uchwała z autopoprawką dotyczącą usunięcia kryteriów: Oddziaływanie inwestycji w procesie 

transformacji, Wsparcie rewitalizacji oraz zmiany definicji terenów poprzemysłowych została 

przyjęta. W głosowaniu udział wzięło 35 osób. 27 osób głosowało za przyjęciem uchwały. 2 osoby 

były przeciw. 6 osób wstrzymało się od głosu. 
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IX.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian w kryteriach wyboru projektów 

formalnych i merytorycznych ogólnych dla Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 

2021-2027 dla działań dedykowanych ZIT/IIT z zakresu EFRR oraz FST (działanie 9.6) - nabory 

niekonkurencyjne; 

Kryteria omówił Sławomir Sobieszek – Dyrektor Wydziału Zarządzania; 

Uchwała została przyjęta. Głosowały 34 osoby. 33 osoby były za przyjęciem uchwały. 1 osoba 

wstrzymała się od głosu. 

X.Omówienie i podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 42/23 Komitetu Monitorującego 

Program Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 13 września 2023 r.  

w sprawie zatwierdzenia kryteriów wyboru projektów oraz przyjęcia Planów działania  

w zakresie EFS+ w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 (Typ 

7.5 A i 7.5 B oraz 7.7 B i 7.10 (ZIT); 

Kryteria omówił Marcin Bora – Zastępca Dyrektora Wydziału Zarządzania; 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie. Głosowało 31 osób. 

XI.Podjęcie uchwały w sprawie powołania stałej grupy roboczej ds. przedsiębiorstw i innowacji; 

Omówiła Magdalena Bednarska-Wajerowska – Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich; 

Uchwała została przyjęta jednogłośne. Głosowały 32 osoby. 

XII.Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 29/23 Komitetu Monitorującego program 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 15 czerwca 2023 r. w sprawie 

zmiany uchwały nr 4/23 Komitetu Monitorującego program Fundusze Europejskie dla Dolnego 

Śląska 2021-2027 z dnia 4 kwietnia 2023 r. w sprawie powołania stałej grupy roboczej  

ds. rozwoju społecznego; 

Omówiła Magdalena Bednarska-Wajerowska – Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich; 



 

15 
 

Do grupy dołączyli: Pani Joanna Burkiewicz oraz Pan Marcin Marszałek; 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie. Głosowało 31 osób. 

XIII.Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 23/23 Komitetu Monitorującego program 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 12 maja 2023 r. w sprawie zmiany 

uchwały nr 5/23 Komitetu Monitorującego program Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 

2021-2027 z dnia 4 kwietnia 2023 r. w sprawie powołania stałej grupy roboczej  

ds. sprawiedliwej transformacji (regionu wałbrzyskiego); 

Omówiła Magdalena Bednarska-Wajerowska – Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich; 

Do grupy dołączył Łukasz Kasprzak Dyrektor Departamentu Gospodarki; 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie. Głosowało 30 osób. 

XIV.Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 3/23 Komitetu Monitorującego program 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 4 kwietnia 2023 r w sprawie 

powołania grupy ad hoc ds. Regulaminu KM FEDS 2021-2027; 

Omówiła Magdalena Bednarska-Wajerowska – Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich; 

Do grupy dołączyła Pani Magdalena Wdowiak-Urbańczyk. Zmianie uległ termin do kiedy grupa 

zrealizuje swój cel. Pierwotnie było to do końca 2023 roku, wydłużono do 30 czerwca 2024 roku; 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie. Głosowało 29 osób. 

XV.Sprawy różne. 

Kolejne VII posiedzenie KM FEDS odbędzie się 11 stycznia 2024 roku (czwartek). Na posiedzeniu 

wstępnie zaplanowano zatwierdzenie kryteriów dla: 

➢ Działania 1.1 Inwestycje w rozwój publicznej infrastruktury badawczej (konkurencyjne); 

➢ Działanie 1.4 Wsparcie rozwoju MŚP - 1.4.B. Wsparcie internacjonalizacji przedsiębiorstw – 

projekt Samorządu Województwa (niekonkurencyjne) 
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➢ Działania 5.1 Infrastruktura ochrony zdrowia - Typ 5.1.B Wsparcie opieki psychiatrycznej dla 

dzieci i młodzieży w zakresie Centrów Zdrowia Psychicznego (niekonkurencyjne) 

➢ Działania 7.5 Aktywna integracja – integracja osób młodych 

➢ Działania 7.6 Integracja migrantów 

➢ Działania 7.9 Aktywizacja osób na rynku pracy 

➢ Działanie 8.1 Rozwój kształcenia ogólnego 

➢ Działanie 8.1 Edukacja ekologiczna 

➢ Działanie 8.1 Dostęp do edukacji (nabór niekonkurencyjny dla DOPS na realizację projektu: 

„Sprawny Uczeń”) 

Przedstawione propozycje mogą ulec zmianie. 

Trwają też nad zmianami Regulaminu KM FEDS, propozycje zostaną wysłane do członków 

komitetu mailowo. Następnie zostaną zorganizowane warsztaty. 

W sprawach różnych zgłosił się Andrzej Kosiór Przedstawiciel ZIT Wałbrzyskiego Obszaru 

Funkcjonalnego, który podkreślił konieczność szybkiego wdrażania programu oraz zapytał  

o podział certyfikacji wydatków z funduszy. Zapytał także, w imieniu burmistrza Radkowa,  

o kopalnię w Ścinawce Średniej. W odpowiedzi Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska 

poinformowała, że wynegocjowano z KE, że wszystkie środki z funduszy Next Generation UE będą 

certyfikowane jako pierwsze. Wyjaśniła sposób certyfikacji środków z FST i przedstawiła plan 

zapobieżenia potencjalnej utracie środków. Kolejno stanowisko zajął Łukasz Kasprzak Dyrektor 

Departamentu Gospodarki, który zapewnił o monitorowaniu kwestii kopalni w Ścinawce Średniej 

przez Zarząd Województwa, poprzez zaangażowanie strony rządowej. Zapowiedział też prace nad 

planem ewaluacji dla programu FEDS, który zostanie przedstawiony KM. Następnie wystąpił 

Ryszard Sobański Przedstawiciel organizacji przedsiębiorców wskazany przez przedsiębiorców  

i przedstawicieli organizacji przedsiębiorców wchodzących w skład Grupy Roboczej ds. Funduszu 

Sprawiedliwej Transformacji (FST), zapowiedział spotkanie grupy roboczej ds. przedsiębiorczości 

i zachęcił do udziału w spotkaniu. Kolejno Alina Pogoda Przedstawiciel organizacji pozarządowej 

na rzecz niskoemisyjności - Stowarzyszenie Ekologiczne EKO-UNIA z siedzibą we Wrocław 

ogłosiła, że grupa robocza ds. Sprawiedliwej Transformacji przyjęła apel odnośnie wykluczenia 

pierwotnej biomasy drzewnej. Następnie Zenon Matuszko Przedstawiciel organizacji 



 

17 
 

pozarządowej działającej na rzecz promowania włączenia społecznego Fundacja Rozwoju 

Ekonomii Społecznej zwrócił się z prośbą o nadanie odpowiedniej rangi dla uwag do wytycznych 

EFS+, które zostaną wkrótce przedstawione. Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska 

zapewniła o współpracy w tym zakresie. 

Wobec braku dalszych zgłoszeń Dyrektor Magdalena Bednarska-Wajerowska zamknęła 

posiedzenie. 

Opracowanie protokołu: Sekretariat KM FEDS 

Zatwierdził  

Przewodniczący KM FEDS 

Cezary Przybylski 

Marszałek Województwa 


